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هیچ ارگانی مسئولیت تخریب ساختمان های چندین  میلیون تومانی را برعهده نمی گیرد 

سیکل معیوب نظارت 

4

مائده امینی|  هیچ کس پاســخگو نیســت؛ نه 
نظام مهندسی کرمانشــاه، نه وزارت راه و مسکن و 
نه شهرداری. ردپای هر سه ارگان اما از هر طرف که 
به ماجرا نزدیک می شویم، دیده می شود. هرکدام 
از این ســازمان ها به نوعی با ساخت وساز در کشور 
دســت وپنجه نرم می کنند اما درنهایت هیچ کس 
مســئولیت تخریب ســاختمان هایی که مطابق 

آیین نامه ساخته شده، برعهده نمی گیرد. 
در کشوری که حتی یک لامپ کم مصرف چند 
 هزارتومانی گارانتی می شود، ساختمان ها نه بیمه 
دارند نه ضمانتنامه. نه حتی کسی مسئولیت امنیت 
زندگی در آنها را صراحتا به عهده می گیرد. وزارت 
راه وشهرســازی از نامه ای که رونوشت به سازمان 
نظام مهندسی کرمانشاه زده، پرده برداشته و ادعا 
می کند؛ کمتر از 2ماه پیش نسبت به ایمن نبودن 
ساختمان های کرمانشاه به این ســازمان، اخطار 
داده شــده بود.  تلفن همراه رئیس نظام مهندسی 
کرمانشاه اما خاموش است و سایر اعضای سازمان 
نظام مهندسی کشــور می گویند؛ نظارت را نباید 
به مهندســین ناظر محدود کــرد و کنترل کیفی 
ساختمان یک فرآیند اســت که هزاران سنگ بر 
ســر راه آن وجود دارد.  حیــدر جهانبخش عضو 
هیأت مدیره ســازمان نظام مهندســی کشور به 
»شهروند« می گوید: سیکل نظارت در ایران، یک 
سیکل معیوب اســت. وزارت راه وشهرسازی قصد 
دارد با رونمایی از این نامه چه چیزی را ثابت کند؟ 
ساخت وساز شــهری مثلثی با سه ضلع شهرداری، 
نظام مهندسی و وزارت مســکن و راه وشهرسازی 
است.  محمد شکرچی زاده، رئیس مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی اما معتقد است؛ طبق این 
نامه مهندســین ناظر موظف بــه رعایت جزییات 
اجرایی بوده اند. او تلویحا نظام مهندسی را یکی از 
مقصران تخریب های ســکونتگاه ها در کرمانشاه 
دانسته و به »شهروند« می گوید: کسانی که درگیر 
اجرا و نظارت این ســاختمان ها در گذشته بودند، 

امروز باید پاسخگو باشند.
ماجرای نامه وزارت راه به سازمان نظام 

مهندسی چیست؟ 
وزارت راه ســکوت خبری خود را شکسته است. 
عکســی که از نامه وزارتخانه گرفته شــده، دست 
به دســت در شــبکه های اجتماعــی می چرخد. 
روابط عمومی این وزارتخانه به »شهروند« می گوید: 
اداره کل راه وشهرســازی اســتان کرمانشــاه در 
نامه ای به سازمان نظام مهندســی این استان در 
تاریخ دوم مهرماه 1396 به لزوم توجه مهندســان 

به نحوه ســاخت دیوارهای پیرامونــی و نما که به 
درستی با ســازه اتصال نداشــته و مهار نشده اند، 
براساس آیین نامه طراحی ساختمان در برابر زلزله 
)آئین نامه 2800( تأکید کــرده و عدم رعایت این 
موضوع را موجب احتمال وقوع خسارت های مالی 
و جانی دانسته و عدم اجرای ضابطه مذکور را برای 
مهندسان تخلف حرفه ای محســوب و برخورد با 

خاطیان را گوشزد کرده است.
در ایــن نامه رونوشــتی به همتی کــه رئیس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان کرمانشاه 
است، تأکید شده؛ با توجه به گزارش های بازرسان 
نظارت عالیه از پروژه های درحال ساخت در استان 
کرمانشاه، جزییات لازم مربوط به استاندارد 2800 
رعایت نمی شــود و در صورت عــدم رعایت موارد 
ذکرشــده در نامه، احتمال وقوع خســارت مالی و 

جانی در هنگام زلزله متصور خواهد بود. 
از قبول مسئولیت فرار نکنیم! 

وقتی حادثه ای رخ می دهد، هرکس انگشت اتهام 
را به ســمت دیگری می گیــرد. حیدر جهانبخش 
عضو هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی کشور به 
»شــهروند« می گوید: وزارت راه با انتشار این نامه 
قصد اثبــات چه چیــزی را دارد؟ من فکر می کنم 

انتشــار این نامه یک فرار رو به جلو برای وزارت راه 
محسوب می شود. 

او تأکید می کنــد: آیین نامه هــا و مقرارت ملی 
ساختمان همه دســتگاه های ذیربط را موظف به 
اجرای قوانین کرده اند. چطور اســت که در شرایط 

بحران فقط یک ارگان متهم شناخته می شود؟ 
جهانبخش توضیح می دهــد: این نامه مربوط به 
2ماه پیش اســت. از 2ماه پیش تا امروز مگر چند 
ساختمان ساخته شــده؟ چکاپ ساختمان ها باید 
امری نهادینه باشــد! چطور از 2مــاه پیش به یاد 

تذکردادن افتاده اند؟
تذکــر وزارت راه و مســکن چه چیــزی را حل 
می کند؟ مدیــرکل وزارتخانه و اعضــای ماده 35 
قانون راه  وشهرســازی باید سیاست کارآمد و رویه  
درست تری اتخاذ می کرد، نه این که حالا با انتشار 

این نامه از خود سلب مسئولیت کند. 
باید از وزارت راه پرســید، آیا تذکرهای لازم را به 

استاندار کرمانشاه هم داده است؟ 
 مهندسین ناظر موظف

  به اجرای جزییات اجرایی بوده اند 
محمد شکرچی زاده، رئیس مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی هم دراین باره توضیحات خود 

را به »شهروند« داده است: ناظران بر حسن اجرای 
انجام پروژه، چه به صــورت حقیقی، چه به صورت 

حقوقی نمی توانند منکر مسئولیت خود شوند. 
او می گوید: نقشه های اجرایی ارسال شده و مورد 
تأیید که ضمیمه می شود، باید مورد توجه قرار گیرد. 
اگر مهندسان مدعی هستند که با وجود اجرای مو 
به موی این نقشه ها باز هم خانه های ساخته شده، 
آســیب های جــدی دیده انــد، باید بــا مطرح و 
شــفاف کردن موضوع، آسیب شناســی آغاز شود.  
این مقام مســئول تأکید می کند: نامه ای که 2ماه 
پیش به ســازمان نظام مهندسی کرمانشاه توسط 
وزارت راه فرستاده شــده، درباره جزییات اجرایی 
ساختمان ها توسط نظام مهندسی است که در زمان 
زلزله بتوانند جوابگوی مردم باشند. مهندسین ناظر 

موظف به رعایت این جزییات بوده اند. 
به گفته شکرچی زاده، مطابق این نامه، اگر نظارت 
به درستی انجام می شد، این ساختمان ها امروز به 
وضع کنونی دچار نمی شــدند. براساس آیین نامه 
2800، ســاختمان ها باید به گونه ای ساخته شوند 
که هنگام زلزله آسیب سازه ای نبینند و آسیب های 
غیرسازه ای آنها هم جدی نباشد. این درحالی است 
که ساختمان های کرمانشــاه بعد از زلزله غیرقابل 
سکونت شده اند و کسانی که درگیر اجرا و نظارت 
این ســاختمان ها در گذشــته بودند، امــروز باید 

پاسخگو باشند. 
به نام مهندسان، به کام مسئولان

از درستی یا نادرستی رسانه ای کردن نامه وزارت 
راه به نظام مهندسی که بگذریم، ماجرای قبول یا 
رد مسئولیت تازه گام اول تراژدی ساخت و ساز در 
ایران اســت. این طرف ماجرا اما، مهندسان عمران 
می گویند خیلی از ســاختمان های ساخته شده 
به خصوص درشهرســتان ها، حتی مهندس ناظر 
ندارند. شهرداری ها به راحتی دور زده شده و جواز 
پایــان کار را صادر می کنند. کار به جایی رســیده 
که بیشتر انبوه سازان ترجیح می دهند با پرداخت 
رشــوه، از زیر بار قبول نظارت اشخاص یا ارگان ها 

شانه خالی کنند. 
در حالی که رسانه های مختلف مهندسان ناظر 
را متهــم به بی کفایتی و بی مســئولیتی کرده اند، 
مهندسان گله می کنند که حقوق کافی برای پست 
حساســی که دارند، به آن ها پرداخت نمی شود و 
فقط در چنین مواردی از نام آن ها ســود استفاده 
می شود. مهندسانی که بیشتر از آنکه امکان نظارت 
داشته باشــند، تبدیل به عروسک های خیمه شب 

بازی کارفرما و حتی مالکین شده اند.

عرضه و قیمت ها مشکلی ندارد 

ایلنا|  معاون اول رئیس جمهوری در جلســه 
ستاد تنظیم بازار گفت: باید حتی الامکان با ساز 
و کارهای اقتصادی به دنبال تنظیم بازار و کنترل 
قیمت ها باشیم. اسحاق جهانگیری در این جلسه 
عنوان کرد که بازار ارزاق و توزیع کالاهای مصرفی 
در کشور وضع مناســبی دارد و دغدغه و نگرانی 

خاصی برای مردم ایجاد نشده است.
او با اشــاره به افزایش قیمت برخی از کالاها در 
مقاطعی از ســال، اظهار داشت: ممکن است که 
در برخی مقاطع شاهد افزایش قیمت تعدادی از 
کالاها باشیم که البته دلایل اقتصادی مختلفی 
دارد، اما در مجموع در بــازار و عرضه کالا از نظر 

کمیت و قیمت مشکل خاصی وجود ندارد.
جهانگیری با تأکید بر این که باید برای تنظیم 
بازار راهکارهــا و روش های اقتصــادی را به کار 
بگیریم، گفت: اقتصاد باید بتواند حرکت منطقی 
خود را داشته باشــد و به همین دلیل باید حتی 
الامکان با ساز و کارهای اقتصادی به دنبال تنظیم 

بازار و کنترل قیمت ها باشیم.
معــاون اول رئیس جمهوری همچنین گفت: 
مسکن و رونق بازار آن از اولویت های اصلی دولت 

دوازدهم است.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

ساماندهی اسکان زلزله زدگان
ایسنا| رئیس بنیاد مسکن کشور گفت: تلاش 
می کنیم بحث اسکان موقت زلزله زدگان استان 

کرمانشاه را نهایتا دو ماهه جمع کنیم.
علیرضا تابش در نشست ستاد مدیریت بحران 
استان کرمانشاه با ارایه گزارشی از اقدامات انجام 
شده و برنامه ها برای ساخت واحدهای مسکونی 
آسیب دیده در زلزله اخیر استان کرمانشاه، اظهار 
کرد: خوشبختانه منابع مالی ساخت واحدهای 

مسکونی آسیب دیده تأمین شده است.
او درخصوص نحوه ورود به بازسازی نیز گفت: 
در مرحله اسکان موقت به دو شکل عمل خواهیم 
کرد. یا یک سرپناه 12 متری با کمک خود افراد 
درون واحدهای مسکونی تخریب شده می سازیم 
که بعد به اسکان دایم اضافه می شود و یا در روش 
دیگر به هر فردی که مایل باشــد اجاره پرداخت 
می کنیم، مشــروط بر این که چادرهای خود را 
جمع کنند. تابش افزود: در مرحله اســکان دایم 
هم با استفاده از تسهیلات پرداختی، توسط خود 
مردم واحدها احداث خواهد شد، البته ما هم در 
مراحل آواربرداری، تهیه نقشه، نظارت و ... کمک 

خواهیم کرد.

ریالی بودجه نداشتیم
تســنیم| وزیــر راه و شهرســازی دلیــل 

اجرایی نشدن مسکن اجتماعی را تشریح کرد.
عبــاس آخوندی در نشســت فراکســیون 
مستقلان ولایی مجلس با اشاره به خواسته های 
نمایندگان که بیشــتر در حوزه سرمایه گذاری و 
اتمام پروژه های عمرانی بــود، اظهار کرد: حوزه 
سرمایه گذاری اعم از آزاد و فاینانس خارجی است 
که به دولت بازمی گــردد و پروژه های نیمه تمام 
عمرانی هم از مهم ترین خواسته هاست که مردم 
از نمایندگان پیگیری می کنند که البته از فاینانس 
نمی تــوان برای ایــن پروژه ها و تملــک اراضی 

بین شهری استفاده کرد.
آخوندی به وضع نامساعد وزارتخانه متبوعش 
در حوزه طرح های عمرانی اشــاره کرد و گفت: 
پروژه های راهسازی تا رسیدن به تملک ها انجام 
می شود، اما خرید املاک مردم نیاز به اعتبار دارد 
که به علت عدم وجود این اعتبــار، پروژه ها روی 
زمین می ماند البته قوانینی در زمینه های مختلف 

راه سازی تصویب شد اما اجرایی نمی شود.
آخونــدی دربــاره نحــوه خانــه دار شــدن 
اقشــار مختلف جامعه گفت: افــرادی که واقعاً 
پس انداز کننده باشــند می توانند خانه دار شوند 
اما برای افراد کم درآمد جامعــه وزارت راه، طرح 
مسکن اجتماعی را ارایه کرده بود که به علت عدم 
اختصاص ریالی در بودجه نتوانستیم آن را اجرایی 

کنیم.

 بیمارگونه 
در مورد توتال حرف می زنند

ایلنا| زنگنه گفــت: اگر قــرارداد امضا کنیم 
می گویند چرا با خارجی ها قــرارداد امضا کردید 
و یک عده نیز فشــار وارد می کنند که چرا تأخیر 
می کنید و وقتی هم امضــا می کنیم باز هم به ما 

انتقاد می شود.
وزیر نفت اظهار داشت: ما درحال حاضر به طور 
متوســط بیش از دو و نیم میلیون بشکه نفت و 

میعانات صادر می کنیم.
او همچنین گفت: برخــی بیمار گونه در مورد 
قرارداد توتال صحبت می کنند مــا یک قرارداد 
معتبر داریم که پیش می رود عده ای فقط دنبال 
این هستند که بگویند آیا این بیمار می میرد و یا 

زنده می ماند. 

   وزارت راه دوم مهرماه  سال جاری در نامه ای به نظام مهندسی کرمانشاه نسبت به ساخت وسازهای غیراصولی هشدار داده بود
  رئیس مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی کشور در گفت وگو با »شهروند«: کسانی که درگیر اجرا و نظارت این ساختمان ها

 در گذشته بودند، امروز باید پاسخگو باشند 

ویترین جهان

اقتصاد مجازی

بازار نفت از تب وتاب افتاد
مهر| روز دوشنبه درحالی  که سرمایه گذاران 
پیش از اجلاس اوپک در پایــان این ماه، تمایلی 
به معاملات جدید بزرگ از خود نشــان ندادند، 
بازارهای جهانی نفت گرمای خود را از دست داد. 
تاجران می گویند به علت وضع نامشخص بازار از 

انجام معاملات بزرگ جدید خودداری می کنند.
انتظار می رود ســران اوپک در اجلاس خود در 
پایان نوامبر درمورد تمدید توافق کاهش تولیدات 
خود که با هدف بالا بردن قیمت ها انجام شده بود، 

تصمیم گیری کنند.
اوپک در کنار گروهی از تولیدکنندگان غیراوپک 
به رهبری روسیه، از آغاز امســال در تلاش برای 
محدود کردن عرضه بــازار و بالا بردن قیمت ها، 

تولید خود را محدود کرده اند.

 سراریز شدن
 سرمایه های عربی به سوییس 

تسنیم| بانکداران بخش خصوصی می گویند، 
به دنبال بازداشت های اخیر، سرمایه گذاران عرب 
درحال انتقال ســرمایه های خود از عربستان به 
سوییس هستند. این روند انتقال سرمایه به  حدی 
سرعت گرفته که از زمان وقوع انقلاب های عربی 
در خاورمیانه در  ســال 2011 تاکنون بی سابقه 
است. با گذشت نزدیک به دوهفته از زندانی شدن 
ســرمایه داران و چهره های متمول سعودی در 
هتل ریتز کارلتون ریاض، احســاس بسیاری از 
سرمایه گذارانی که درحال بررسی سرمایه گذاری 
در بزرگترین کشــور صادر کننــده نفت جهان 
بودند، از حالت اشــتیاق به حالت دلهره و ترس 
تغییر یافته است. تصفیه حساب های سیاسی به 
بهانه مبارزه با فســاد که برخی از ثروتمندترین و 
شناخته شده ترین تجار سعودی را هدف قرار داده، 

سرمایه گذاران خارجی را نگران ساخته است. 

تجارت ۵ میلیارد دلاری قطر با چین 
مهر| حجم تجارت بین چین و قطر با 50 درصد 

افزایش از 5 میلیارد دلار فراتر رفت.
سرپرست اداره اقتصاد و تجارت در سفارت چین 
در قطر اعلام کرد که قطر به دومین تامین کننده 
بزرگ ال ان جی چین تبدیل شــده است. سانگ 
پیش بینی کرده که حجم واردات ال ان جی چین از 
قطر به علت رشد سریع تقاضای انرژی در چین، از 
این هم بیشتر شود. او تأکید کرد که چین به دنبال 
افزایش صادرات خود، به ویژه مصالح ساختمانی به 

بازارهای قطر است.

 جایگزینی تماس صوتی
 با ویدیویی در واتس اپ

ایسنا| براســاس گزارش هــای منتشرشده، 
اپلیکیشن پیام رســان واتس اپ به  زودی امکان 
برقراری تماس ویدیویی را جایگزین تماس صوتی 

خواهد کرد.
به تازگــی گزارش هــا حاکی اســت که این 
پیام رسان که تاکنون امکان برقراری تماس تلفنی 
و صوتی را به کاربران خود ارایه می داد، قصد دارد 
در آینده ای نزدیک به طورکلــی امکان برقراری 
تماس ویدیویی و تصویــری را جایگزین تماس 

صوتی کند.

 ارسال استوری
 در نسخه وب اینستاگرام

ایسنا| شبکه اجتماعی اینستاگرام در تلاش 
اســت تا به نســخه وب خود نیز قابلیت ارسال و 

انتشار استوری را اضافه کند.
براســاس گزارش های منتشرشــده، شبکه 
اجتماعی اینستاگرام از این پس امکانِ گذاشتن 
استوری را روی نسخه وب نیز فراهم خواهد کرد. 
بیشــتر از دوماه پیش بود که اینستاگرام قابلیت 
مشاهده اســتوری را روی نســخه وب خود نیز 
برای کاربران فراهم کرد. بدین وسیله کاربران این 
شبکه اجتماعی قادر هستند بدون نیاز به نصب 
اپلیکیشن روی رایانه و تنها از طریق مرورگرهای 
اینترنتی دسکتاپ خود، استوری های دوستان و 

آشنایان خود را مشاهده کنند.

بیت کوین ۸ هزار دلاری شد 
فارس| ســایت خبر کوین دســک اعلام کرد 
که برای نخســتین بار در مبــادلات بازارهای ارز 
مجازی ارزش بیت کوین از مرز 8 هزار و 100 دلار 
عبور کرد. کارشناســان اقتصادی هفته گذشته 
پیش بینی کرده بودند که قیمت بیت کوین طی 

این روزها از 8 هزار دلار عبور می کند.
به طورکلی هفته گذشــته شــاهد تحرکات 
چشمگیری در قیمت بیت کوین بودیم، چراکه 
ارزش این ارز بــا بیش از 2 هزار دلار ســقوط به 
کمتر از 6 هزار دلار رسید اما چند روز بعد قیمت 
آن باز هم افزایش یافت. البته به طورکلی بیت کوین 
همواره رکورد جدیدی را به ثبت رسانده، سپس 

کمی کاهش یافته و دوباره از آن عبور می کند.
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مهر|  با گذشت حدود 60 روز از  ســال آبی جدید، متوسط بارش های کشور به 12.3 
میلی متر رسیده است.

براساس اطلاعات ایستگاه های باران سنجی شرکت مدیریت منابع آب ایران، با گذشت 
حدود 60 روز از  ســال آبی جدید یعنی از ابتدای مهرماه  ســال جاری تا پایان روز شنبه 
2۷ آبان ماه جاری، متوسط بارش های کشور به 12.3 میلی متر رسید. این میزان بارش 
در مقایسه با مدت مشابه  سال آبی گذشته )12.5 میلی متر(، 1.6 درصد و در مقایسه با 

متوسط بلندمدت )26.5 میلی متر(، 53.6 درصد کاهش داشته است.

  فارس| مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: امسال 8 میلیون و 8۷۴ هزار تن 
گندم به ارزش 11 هزار و 600 میلیارد تومان از گندم کاران کشور خریداری شد و همچنان 

در تولید گندم خودکفا هستیم.
به گفته یزدان سیف، بیشــترین حجم تولید گندم مربوط به اســتان خوزستان با 
یک میلیون و 350 هزار تن، استان گلستان یک میلیون و 105 هزار تن، فارس 900 هزار 
تن، کرمانشاه 6۴6 هزار تن و استان کردستان با 525 هزار تن به ترتیب مقام های اول تا 

پنجم در تولید گندم را داشته اند.

53/6 
درصد

8 
میلیون

و ۸۷4 هزار تن تولید گندم در کشورکاهش بارش ها

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/00- 18/30

پرداخت 4 نوع وام به زلزله زدگان 
  5400 فقره وام روستایی و 2000 فقره وام شهری به زلزله زدگان پرداخت می شود 

شــهروند| پرداخت ۴ نوع وام به زلزله زدگان 
استان کرمانشــاه آغاز شــد. این خبری بود که 
دیروز محمد هاشــم بت شــکن، مدیرعامل بانک 
مســکن عنوان کرد. به گفته بت شکن، براساس 
بخشــنامه بانک مرکزی و تصویب هیأت وزیران 
از دیروز با ابلاغ به شــعب بانک مسکن پرداخت 
وام های بازســازی مسکن روســتایی و شهری، 

تعمیر و خرید لوازم خانگی آغاز شده است. 
آن طور که مدیرعامل بانک مســکن می گوید؛ 
5۴00 فقــره وام 25 میلیون تومانی روســتایی 
با ســود ۴درصد و دوره بازپرداخت 15ســاله به 
زلزله زدگان اســتان کرمانشــاه اعطا می شــود. 
همچنیــن 2000 فقره وام در مناطق شــهری با 
سقف 35 میلیون تومانی با سود 5درصد پرداخت 

می شود.
به گفته بت شــکن، پرداخت 5هــزار فقره وام 
تعمیر در مناطــق زلزله زده کرمانشــاه و 2500 
فقره وام 10میلیون تومانــی برای لوازم خانگی و 
ضروری به زلزله زدگان اســتان کرمانشاه از دیگر 

اقدامات این بانک است. 
او با اشــاره به این که براســاس بخشنامه بانک 
مرکزی کمک های مناســبی برای آسیب دیدگان 
زلزله کرمانشــاه صــورت گرفت، گفــت: یکی از 
تمهیدات استمهال دوساله تسهیلات اعطایی به 
افراد آسیب دیده است، بنابراین تمامی کسانی که 
از تسهیلات بانک مسکن اســتفاده کرده اند، یک 
مهلت دوســاله خواهند داشــت تا به بازپرداخت 

اقساط اقدام کنند.
سقف وام مسکن فعلا افزایش نمی یابد

مدیرعامل بانک مســکن در بخــش دیگری از 
ســخنانش با تأکید بــر این که ســقف وام خرید 
مســکن فعلا افزایش نمی یابد و کاهش اقســاط 
این وام می تواند با حمایت صندوق توســعه ملی 
امکان پذیر باشــد، عنوان کرد؛ نرخ ســود اوراق 

مسکن که 1۷.5 درصد است، کاهش نمی یابد.
بت شــکن در پاســخ به ســوال این کــه وزیر 
راه وشهرســازی از بانک مسکن خواسته تا مسأله 
بالابودن نرخ ســود اوراق مســکن را بررســی و 
گــزارش آن را ارایه دهد، گفت: در جلســه که با 
حضور وزیر راه وشهرســازی و انبوه سازان برگزار 
شــد، مســأله اوراق، حق  تقدم )خرید و ساخت 
مسکن( مطرح شــد و انبوه سازان اعلام کردند که 

نرخ سود آن بالاست.
او تأکیــد کرد که بالابــودن نرخ ســود اوراق 
مســکن مربوط به بانک نمی شــود، چراکه این 
مصوبه شــورای پول و اعتبار اســت و اگر شورای 
پول و اعتبار موافقت کند نرخ ســود اوراق کاهش 

یابد، ما نیز از آن حمایت خواهیم کرد.
بت شکن با اشاره به این که شورای پول و اعتبار 
به تمام بانک ها برای انتشــار اوراق مسکن مجوز 
داده اما هیچ بانکی از آن استفاده نمی کند، گفت: 
بانک مسکن معتقد اســت این صحیح نیست که 
انبوه سازان رسوب حســاب خود را در بانک های 
دیگــر نگــه  دارنــد و از بانک مســکن تقاضای 
تسهیلات با نرخ ســود پایین را داشته باشند. ما 
معتقدیم برخی از انبوه سازان رسوب حساب های 
خــود را در بانک های دیگر انجــام می دهند و از 

بانک مسکن تقاضای تسهیلات می کنند.
مدیرعامــل بانــک مســکن عنوان کــرد که 
اگــر انبوه ســازان می خواهند از اوراق اســتفاده 
کنند، ســرمایه های خــود را به بانک مســکن 
بیاورنــد؛ چراکه ویژگــی این اوراق این اســت 
که انبوه ســازان با اســتفاده از اوراق آپشن های 

جدیدی به خریداران مســکن ارایه خواهند کرد 
و واحدهای مســکونی آنهــا از 60 میلیون تومان 
تســهیلات آماده به خریداران برخوردار خواهند 
بود. بت شکن همچنین در پاسخ به این سوال که 
وزیر راه وشهرسازی پیشنهادی به دولت مبنی بر 
کاهش اقساط وام 80میلیونی مسکن و نرخ سود 
این بانک ارایه کرده بود، آیا از این پیشنهاد خبری 
هست، گفت: ما نیز این پیشنهاد را شنیدیم، بانک 
مســکن به دنبال این اســت که ارایه تسهیلات 
به گونه ای باشــد که بازپرداخت آن در استطاعت 

مالی تسهیلات گیرندگان باشد.
مدیرعامل بانک مســکن با اشــاره بــه این که 
افزایش بازپرداخت و کاهش نرخ ســود و انتظار 
کمتــر متقاضیــان بــرای دریافت وام، هر ســه 
پیشنهاد های بانک مســکن است که روی آن کار 
می شــود، افزود: هرچقدر کــه دوره بازپرداخت 
بیشتر شود، متقاضیان مبلغ سود بیشتری را باید 

پرداخت کنند.
به گفتــه او، درحــال حاضر نرخ تســهیلات 
80میلیونــی خریــد مســکن بــرای بافت های 
فرسوده 8 درصد و ســایر مناطق 9.5 درصد است 
و بازپرداخت آن 12ســاله اســت و این مدل در 

استطاعت مالی متقاضیان است.
بت شــکن با اشــاره به این که بانک مسکن یک 
ریــال اضافه برداشــت از بانک مرکزی نداشــته 
است، گفت: پس هر تغییری اگر بخواهد در وضع 
تسهیلات صندوق یکم مســکن ایجاد شود، باید 
کسری احتمالی منابع این صندوق نیز پیش بینی 
شــود. پس فعلا برنامه ای برای سقف افزایش وام، 

کاهش اقساط و افزایش دوره بازپرداخت نداریم.
سقف تسهیلات اوراق خرید مسکن به 

۹0 میلیون افزایش یافت
درهمین حال عضو هیأت مدیره بانک مســکن 
هم از افزایش سقف تسهیلات اوراق خرید مسکن 
خبر داد و گفت: امکان جدیدی فراهم شده که از 
هفته آینده دســتورالعمل آن اعلام خواهد شد و 
طی آن به متقاضیان اوراق 10 میلیون تومان نیز 

بدون سپرده پرداخت خواهد شد.
به گفته ابوالقاســم رحیمی انارکــی، در حوزه 
سپرده ممتاز و اوراق حق  تقدم یک امکان جدید 
برای بانک مسکن فراهم شده که دستورالعمل آن 
آماده شده و تا آخر هفته به شــعب ابلاغ خواهد 

شد.
او با اشاره به این که متقاضیان می توانند از هفته 
آینده به شعب مراجعه کنند، گفت: اگر متقاضیان 
به صــورت انفــرادی بخواهند از اوراق مســکن 
اســتفاده کنند، معــادل 10 میلیــون تومان نیز 
بدون ســپرده پرداخت خواهد شد. با این حساب 
ســقف اوراق در تهــران که 60 میلیــون تومان 
اســت، با احتســاب پرداخت 20 میلیون تومان 
جعالــه و 10 میلیون تومان اخیر بــه 90 میلیون 
تومان رســیده و متقاضیان می توانند 90 میلیون 
تومان اوراق خرید مســکن دریافت کنند. آن طور 
که رحیمی انارکی می گوید، در مراکز اســتان ها 
و شــهرهای بالای 20 هــزار نفر که ســقف وام 
50 میلیون تومان اســت، متقاضیــان اوراق حق 
 تقدم با ایــن 10 میلیــون تومان بدون ســپرده 
می توانند در کنــار دریافت وام جعاله تا ســقف 

80 میلیون تومان اوراق مسکن تهیه کنند.
به گفتــه عضو هیأت مدیره بانک مســکن، این 
آپشــن جدید فعلا تا پایان  سال جاری خواهد بود 
و برای  ســال آینده باید دید چه تصمیم جدیدی 

گرفته خواهد شد.  

دیگه چه خبر


